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ماهيت اصلي آنچه اين روزها در رس��انه ها با عنوان »جنگ تجاري امريكا با 
چين« مطرح مي شود، واقعيتي بسيار فراتر از جنگ تجاري است. به نظر من 
»پرسترويكاي  نظام سرمايه داری« يا »پرسترويكاي ليبرال دموكراسي« عنوان 

خيلي دقيق تری براي اين پديده است. 
وقتي چند دهه پياده س��ازی نظريه هاي اقتصادي و اجتماعي سوسياليسم 
در كشور اتحاد جماهير شوروي به بن بست رسيد و آثار فلاكت بار اين نظريه 
در ابعاد گسترده، ملموس و غيرقابل مخفي سازي در زندگي مردم آن كشور 
به شكل فقر و عقب ماندگی شديد ظهور يافت ، رهبران حزب سوسياليست 
درصدد چاره جويی برآمدند و با توجه به تعصبي كه به تفكر سوسياليستي 
داشتند تلاش كردند مشكل را در چارچوب انديشه سوسياليسم و با حفظ 
ساختارهاي فكري گذشته حل كنند.  رهبر وقت حزب سوسياليست اتحاد 
ش��وروي، ميخائيل گورباچف، دكترين جديد خود براي اجراي اصلاحات 
اقتصادي در ساختار نظام سوسياليستي را تحت عنوان پرسترويكا  )بازسازي( 
منتشر كرد. اجراي اين دكترين موفقيتي در پي نداشت لكن فضا را براي عبور 
از سوسياليسم شكست خورده هموار كرد. با مطرح شدن پرسترويكاي  مردم 
اتحاد شوروي و بسياري از كشورها كه به پيروي انديشه ماركسيسم لنينيسم 
در همان بن بست گرفتار شده بودند براي هميشه از قيد نظريه غلط كمونيسم 

و تجربه شكست خورده سوسياليسم نجات داد. 
مدت هاست واقعه مش��ابهي در جهان س��رمايه داری رخ داده است و نتايج 
فلاكت بار پياده سازی انديشه هاي كاپيتاليسم و ليبرال دموكراسي در زندگي 
مشقت بار صدها ميليون نفر اتباع كشورهاي س��رمايه داری به وضوح ديده 
می شود. بحران فقر و فلاكت و بيكاري در امريكا بحران ورشكستگي مؤسسات 
بزرگ اقتصادي در فرانسه و انگليس اين كشور ها را تا آستانه جنگ داخلي 
پيش برده است بنابراين آنها هم مثل سوسياليست ها مجبور به بازنگري و كنار 
گذاشتن انديشه هاي شكست خورده شان هستند اما تعصب آنها به انديشه هاي 
باطل ليبراليسم شديدتر از تعصب كمونيست ها به تفكراتشان است آنها در 
حد گورباچف و حزب كمونيست شوروي هم شهامت ندارند كه به ضرورت 
اصلاحات در نظام غلط و شكست خورده خود اعتراف و ضرورت تجديدنظر 
در آن را حتي با حفظ ساختارهاي قبلي مطرح كنند.  امريكايی ها بدون آنكه 
شهامت بيان تجديد نظر در تئوري هاي سرمايه داری را داشته باشند عملاً با تبر 
به جان نظام سرمايه داری افتاده اند و با بازگشت به مدل های اقتصاد دستوري 
و ممانعت از جريان آزاد سرمايه با وضع تعرفه هاي جديد عملًا بر آنچه طي 
چندين دهه به عنوان نظريه هاي علمي و غيرقابل خدشه ليبراليسم در عرصه 
اقتصاد مطرح می كردند خط بطلان كشيدند و فلسفه وجودي نهادهايي چون 
سازمان تجارت جهاني را به شدت زير سؤال بردند. ساختارهايي كه روزي با 
طمطراق به عنوان نمادهاي جهاني شدن اقتصاد سرمايه داری علم شد و همه 
كشورها براي پيوستن به آن به دست وپا افتادند و خسارات زيادي متحمل 

شدند امروز به ساختارهايي بي مصرف و اضافي تبديل شده است. 
همان طور كه شاهد هستيم در مقابل بحران های شديد اقتصادي كه ناتواني 
نظريه سرمايه داری را خيلي واضح به نمايش گذاشته است تئوري پردازان 
غربي سكوت اختيار كرده اند و دم بر نمي آورند. اما شرايط در حال فروپاشي 
امريكا در عمل آنها را به اقداماتي افراطی تر از گورباچف نسبت به نظريه  هايشان 
واداشته است آنها مثل كمونيست ها جرئت ندارند شكست نظريه سرمايه داری 
را رسماً اعلام كنند بنابراين ترجيح داده اند خود را به ديوانگي بزنند و در پاسخ 
به عقلايي كه در مورد اين عقب گرد ايدئولوژيك سؤال می كنند تقصير ها را به 
گردن يك نفر كه او را ديوانه و غيرقابل كنترل می خوانند يعني ترامپ بيندازند 
ويا با ترفند هاي رسانه اي اين استحاله ايدئولوژيك و شكست نظريه هايشان 
را جنگ تجاري نام گذاری كنند. حالا چرا ما هم بايد در رسانه هايمان از اين 
نامگذاري فريبنده كه واقعيت ها را زيرخود پنه��ان می كند پيروي كنيم ؟ 

نمی دانم شايد به مصرف كنندگي توليدات رسانه اي غرب معتاد شده ايم. 

محمدرضا نقدي

ارزيابي كارشناسان از بسته پيشنهادي اروپا

برجامدربستهپيشنهادياروپا،اولویتسوماست!

بس�ته پيش�نهادي اروپا به ايران كه با هدف 
حف�ظ برج�ام منه�اي امري�كا ب�ه جمهوري 
اس�امي ايران ارجاع شده اس�ت، اين روزها 
به يكي از موضوعات مه�م در فضاي داخلي و 
بين المللی تبديل شده است. گرچه جزييات و 
محتواي آن هنوز از سوي دستگاه ديپلماسي 
رسانه اي نشده و در اختيار افكار عمومي قرار 
نگرفته اس�ت، اما رئيس جمهور تعبيري بهتر 
از »مأيوس كنن�ده« براي آن ب�ه كار نمي برد. 
دكتر روحاني هفت��ه گذش��ته و در گفت وگوي 
تلفني با مركل صدراعظم آلمان ضمن اش��اره به 
ارائه بسته پيشنهادي سه كشور اروپايي در ارتباط 
با چگونگي عمل به تعهدات و همكاری هايشان در 
برجام، آن را مأيوس كننده عنوان كرده و گفته بود: 
متأسفانه در بسته پيش��نهادي ارائه شده راهكار 
عملياتي و شيوه مشخصي براي ادامه همكاري ها 
وجود نداش��ت و يكس��ري تعهدات كلي در حد 
بيانيه هاي س��ابق اتحاديه اروپا عنوان شده بود. 
محمدجواد ظريف وزير امور خارجه كشورمان هم 
روز جمعه پس از پايان نشست كميسيون مشترك 
برجام در مورد اينكه بسته پيشنهادي قابل اجرا 
است، گفت: به نظر ما اولاً كافي نبود و ثانياً دقيق 
نبود. او ترجيح داد بگويد، فضاي جلسه حاكي از 
اين بود كه اراده سياسي وجود دارد. اما اينكه اين 
اراده سياسي با اراده عملي و اقتصادي اروپا براي 
تأمين منافع ايران در برجام هم همراه خواهد شد، 
مسئله اي است كه با علامت سؤال های فراوان و 

ترديد همراه است. 
    برج�ام در بس�ته اروپ�ا اولويت س�وم 

آنهاست
حش��مت الله فلاحت پيش��ه، رئيس كميسيون 
امنيت ملي و سياست خارجي مجلس در ارزيابي 
خود از بسته پيشنهادي اروپا معتقد است: بسته 
پيشنهادي اروپايی ها، بسته مقابله با فرصت سوزي 

و تهديدهاي ترامپ و دولت امريكا نيست و مقامات 
ايراني اين موضوع را به عنوان يك دغدغه مطرح 
كرده اند. فلاحت پيش��ه در گفت وگو ب��ا ايرنا در 
ارزيابي خود از سخنان محمدجواد ظريف، وزير 
امور خارجه مبني بر اينكه بسته پيشنهادي اروپا 
كافي و دقيق نيست، اظهار داشت: اروپايي ها سه 
ملاحظه در بسته پيشنهادي خود دارند؛ نخستين 
ملاحظه حفظ امريكا در س��طح كلان اس��ت كه 
كماكان آن را مد نظر قرار مي دهند؛ حتي با وجود 
اختلافات اقتصادي ميان امري��كا و اتحاديه اروپا 
اين ملاحظه باز هم در قبال ايران رعايت ش��ده 
است. وي دومين ملاحظه را در مورد شركت ها و 
بانك هاي اروپايي دانست و يادآور شد: اروپايي ها 
تلاش كرده اند مانع آزادي عمل و نگاه سودمحور 

اين بانك ها و شركت ها نشوند. 
رئيس كميسيون امنيت ملي و سياست خارجي 
مجلس به ملاحظه سوم هم اش��اره كرد و گفت: 
اين ملاحظه، برجام و به تبع آن جمهوري اسلامي 
ايران است كه متأس��فانه به عنوان اولويت سوم 
در بس��ته پيش��نهادي اروپايي ها وج��ود دارد. 
فلاحت پيش��ه افزود: انتظ��ار اين بود ك��ه بعد از 
سلسله جلس��ات كارشناس��ي در نزد 28 كشور 
اروپايي و جلس��اتي كه با مقام��ات ايراني برگزار 
ش��د، ملاحظه س��وم در اولويت قرار گيرد اما از 
دل اين بس��ته پيش��نهادي، برجام و جمهوري 
اسلامي ايران ملاحظه سوم اروپايي ها است. وي 
با بيان اينكه دو ضعف جدي كميت و بی توجهی 
به زمان در بس��ته پيش��نهادي اروپايي ها وجود 
دارد، يادآور شد: همواره جمهوري اسلامي ايران 
حساس��يت هاي زيادي در قبال برجام در هنگام 
تصويب به خرج داد بنابراين توافق نبايد گرفتار 

كل گويي و زمان كشي شود. 
    وقت كشی در بسته اروپا مشهود است

وي خاطرنشان كرد: ترامپ تهديد كرده كه مانع 

ورود نفت اي��ران به بازار و دسترس��ي جمهوري 
اس��لامي ايران به بانك هاي بين المللی مي شود، 
بنابراين در بسته پيشنهادي بايد براي جلوگيري 
از اين اقدام و حفظ ص��ادرات نفت ايران تدبيري 
انديش��يد. متأس��فانه اين ترديد جدي در مورد 
بسته پيش��نهادي اروپايي ها وجود دارد. رئيس 
كميسيون امنيت ملي و سياست خارجي مجلس 
بی توجهی به زمان را ضعف در بسته پيشنهادي 
اروپا دانست و اظهار داش��ت: با توجه به زمان ها 
و ضرب الاجل های مش��خصي كه امريكايي ها به 
عنوان عضو ياغي يا غيرمتعه��د به برجام مطرح 
كرده اند، انتظار اين بود كه طبق همان زمان بندی، 
اروپايي ها يك بس��ته متقابل ارائه دهند. فلاحت 
پيشه تأكيد كرد: بسته پيش��نهادي اروپايی ها، 
بسته مقابله با فرصت سوزي و تهديدهاي ترامپ 
و دولت امريكا نيست و اين موضوع به عنوان يك 
دغدغه توس��ط مقامات ايراني مطرح شده است. 
وي درباره اقدامات مجلس در اين خصوص گفت: 
طبق قانون مصوب در مجلس نهم، كميس��يون 
امنيت ملي و سياست خارجي بايد در مورد اجراي 
برجام و اينكه داده ها و ستانده هاي آن بر اساس 
منافع ملي همخوان باشد، گزارشي ارائه كند كه 
در آن دو جنبه جديد و البته خيلي جدي وجود 
خواهد داشت. فلاحت پيشه ادامه داد: جنبه اول 
آن ضربه اي اس��ت كه خروج امريكا به برجام زده 
اس��ت و اينكه بعد از آن، اين تواف��ق وجود دارد 
يا خير و جنب��ه دوم گزارش در م��ورد اثر عملي 
است كه به وسيله بسته پيش��نهادي اروپايي در 
برجام ايجاد مي شود و اينكه اين توافق با اكسيژن 
مصنوعي اروپايي ها مي تواند كماكان خودش را به 
عنوان يك رژيم قوي حفظ و منافع ملي جمهوري 
اس��لامي ايران را تأمين كند. عضو كميس��يون 
امنيت ملي و سياس��ت خارجي مجلس در پاسخ 
به اينكه آيا اين بسته پيشنهادي اروپايي ها به اين 

كميسيون ارائه شده است، گفت: هنوز اين بسته 
به اين كميسيون نيامده اس��ت و در صورت ارائه 
آن بر اساس مسئوليت قانوني خود در جلسه اي 

بررسي مي شد. 
     حداقل خواس�ته هاي اي�ران هم تأمين 

نشده است
فؤاد ايزدي، كارشناس مسائل امريكا نيز معتقد 
اس��ت: بس��ته پيش��نهادي اروپا حت��ي حداقل 

خواسته هاي ايران را هم تأمين نكرده است. 
اين كارش��ناس در گفت وگو با باشگاه خبرنگاران 
ج��وان، درب��اره محوره��اي موج��ود در بس��ته 
پيش��نهادي اتحاديه اروپا براي حفظ برجام اظهار 
كرد: صحبت ه��اي آقاي روحان��ي در مورد تأمين 
نشدن انتظارات ايران در بسته پيشنهادي اتحاديه 
اروپا كاملًا صحيح است. بسته پيشنهادي حداقل 
خواسته هاي ما را هم تأمين نكرده است. وي افزود: 
زماني كه اروپايي ه��ا مي گويند ما پايبند به برجام 
هستيم، اينگونه بايد حرف آنها ترجمه شود كه ايران 
بايد محدوديت هاي هسته اي خود را ادامه دهد، اما 
زماني كه بحث از خروج امريكا و اقدامات آنها در قبال 
اين مسئله مي شود، سكوت مي كنند. كارشناس 
مس��ائل امريكا تصريح كرد: دو ماه از نقض برجام 
توسط امريكا گذشته است و اروپايي ها هيچ گونه 
اقدام عملي انجام نداده اند و با توجه به بسته اي كه 
ارائه كردند به نظر مي رسد هدف آنها اتلاف وقت، 
معطل كردن ايران و ادامه محدوديت هاي ماست. 
ايزدي با اشاره به اينكه متن بيانيه اخير مشكلات 
زي��ادي دارد، ادامه داد: در بند ي��ك آمده، طرفين 
از تداوم اج��راي توافق هس��ته اي و ادامه دادن آن 
اطمينان مي دهند. آنها در اين بند نسبت به خروج 
امريكا از برجام و نقض تعهدات اين كشور فقط به 
اعتراض به اقدام امريكا بس��نده كرده اند. بند يك 
به اين ش��كل قطعاً به نفع منافع ملي ما نيس��ت و 
آن را تأمين نمي كند. وي افزود: در بند چهار آمده، 
طرفين توافق بار ديگر به تعهد خود به اجراي برجام 
تأكيد مي كنند. اين در حالي است كه تعهد ايران 
به برجام بارها از س��وي آژان��س بين المللی انرژي 
اتمي تأييد شده است ولي امريكا به عنوان يكي از 
طرفين، تعهدات خود را نقض كرده كه نس��بت به 
آن هيچ واكنشي صورت نگرفته است. كارشناس 
مسائل امريكا اظهار كرد: بند 6 بندي عجيب است، 
اين بند بر حسن نيت ش��ركت هاي اروپايي فعال 
در ايران تأكي��د مي كند. در صورتي كه ما ش��اهد 
هستيم در چند ماه اخير تعدادي از اين شركت ها يا 
از ايران خارج شده اند يا قصد خروج از آن را دارند. 
وي افزود: بند 6 به نفع ايران و برخي از شركت هاي 
خصوصي آن نيست، چون بسياري از شركت هاي 
فعال اروپايي در ايران با ش��ركت هاي خصوصي ما 
در ارتباط و فعاليت هس��تند. اين بند ممكن است 
در آينده بهانه اي در دس��ت ش��ركت هاي اروپايي 
براي نقض تعهدات خود در كش��ور ش��ود. وي در 
پايان با اشاره به اينكه در اين بيانيه هيچ بازه زماني 
مشخصي ذكر نشده است، گفت: معلوم نيست ايران 
بايد تا كي شاهد نقض فاحش برجام و منافع خود 
باشد. ايزدي خاطرنشان كرد: در بخش آخر بسته 
پيشنهادي به واگذاري مديريت تأسيسات هسته اي 
اراك به انگلستان اشاره شده است. با توجه به سابقه 
استعماري انگلستان در ايران اين بند جاي بحث و 

سؤال جدي دارد. 

    گزارش    

 در جلسه شوراي عالي هماهنگي اقتصادي عنوان شد  
گامهايعمليدرارادهسياسياروپا

دیدهنمیشود

كش�ورهاي اروپايي براي ادام�ه همكاري هاي اقتصادي بر اس�اس 
توافق هس�ته اي برج�ام اراده سياس�ي دارند ولي تحق�ق اين امر 
نياز به برداش�تن گام ه�اي عمل�ي و اتخ�اذ تصميم ه�اي اجرايي 
مش�خص دارد ك�ه باي�د در زمان تعيين ش�ده ب�ه نتيجه برس�د. 
به گزارش پايگاه اطلاع رسانی رياست جمهوري، در چهارمين جلسه شوراي 
عالي هماهنگي اقتصادي با حضور رئيسان قوه قضائيه و مجلس و به رياست 
روحاني پيشنهادهايي در جهت توسعه اشتغال، رونق توليد و بازار سرمايه و 
نيز تأمين تسهيلات لازم براي اين هدف در بازار مالي كشور مطرح و تصويب 
شد. در اين جلسه كه روز گذشته تشكيل و جمعي از مسئولان اقتصادي 
كشور نيز حضور داشتند، پس از گزارش مس��ئولان ذی ربط در راستاي 
گس��ترش فرصت هاي ش��غلي براي جوانان و اجراي طرح هاي اشتغال 
فراگير )كه در تبصره 18 قانون بودجه سال 1397 پيش بيني شده است(، 
پيشنهادهايي براي تأمين بخشي از منابع مالي لازم بررسي و تصويب شد. 
همچنين در راستاي تشويق و حمايت از گسترش بازار سرمايه و هدايت 
نقدينگي به س��رمايه گذاري به پيش��نهاد وزارت امور اقتصادي و دارايي 
تصويب شد كه به مدت يك س��ال  نرخ ماليات فروش سهام و حق تقدم 
س��هام از 0/5 درصد ارزش فروش به 0/1 درصد كاهش يابد. در ادامه اين 
جلسه به منظور حمايت عملي دولت از سرمايه گذاري براي توسعه طرح ها 
و ايجاد فرصت هاي شغلي بيشتر توسط بخش خصوصي و غيرخصوصي، 
مصوب شد در صورتي كه شركت ها تصميم بگيرند بخشي از سود تقسيم 
نشده خود را به حساب سرمايه منتقل كنند و با افزايش سرمايه شركت 
به اجراي طرح هاي توس��عه بپردازند، از ماليات بر درآمد آن بخش كه به 
افزايش سرمايه تخصيص يافته است، معاف خواهند شد. رئيس جمهوري 
در اين جلسه با اش��اره به مذاكرات خود با مقام هاي عالی رتبه اروپايي در 
سفر اخير و گفت وگوهای تلفني تأكيد كرد كه كشورهاي اروپايي براي 
ادامه همكاري هاي اقتصادي بر اساس توافق هسته اي برجام اراده سياسي 
دارند ولي تحقق اين امر نياز به برداشتن گام هاي عملي و اتخاذ تصميم هاي 

اجرايي مشخص دارد كه بايد در زمان تعيين شده به نتيجه برسد. 
 

وزیراطلاعات:بامتخلفاناقتصادي
نبایدبرخوردقهرآميزكرد!

با متخلفان اقتص�ادي نباي�د برخوردهاي قهرآميز ك�رد بلكه بايد 
ب�ا توجي�ه و راهنماي�ي از انح�راف فع�الان اقتص�ادي جلوگيري 
ك�رد و آن�ان را ب�ه س�مت تأمي�ن مايحت�اج كش�ور س�وق داد.

 اين مطلب را محمود علوي، وزير اطلاعات روز گذشته در جلسه شوراي 
اداري استان لرستان عنوان كرد. 

به گزارش ايسنا، حجت الاسلام سيد محمود علوي با تأكيد بر حفظ امنيت 
جان، مال و آبروي افراد و امنيت اخلاقي جامعه بر اساس آيات و روايات 
معصومين عليهم السلام، افزود: اسلام با هر كس كه امنيت جامعه را با 
هتك، توهين و افترا به خطر مي اندازد، برخورد مي كند. وي با بيان اينكه 
حكم فرمايی امنيت در جامعه و جلوگيري از وقوع انفجار و عمليات هاي 
تروريستي براي كشور لازم است اما كافي نيست، گفت: ارتقاي احساس 
امنيت و آرامش همراه با نشاط براي جامعه امري ضروري است و رشد 
معنوي را در پي خواهد داشت. وزير اطلاعات با اشاره به اذيت و آزار دادن 
مردم در فضاي مجازي كه در شأن جامعه ايماني نيست، گفت: بايد به 
گونه اي عمل كرد تا آرامش و امنيت از مردم سلب نشود و همگان به ويژه 
مسئولان در اين زمينه بايد تلاش كنند. علوي افزود: مردم حق امنيت 
با همه ابعاد آن را دارند و دستگاه اطلاعاتي بايد امنيت رواني و اقتصادي 
آحاد جامعه را تأمين كند تا شاهد شكوفايي در همه عرصه ها باشيم. وزير 
اطلاعات ارتقای  امنيت را موجب حفظ سرمايه هاي انساني و مادي كشور 
دانست و گفت: نبايد تحت عنوان برخورد با مفاسد اقتصادي، آرامش 
فعالان اقتصادي و س��رمايه گذاران را به مخاطره انداخت. وي با تأكيد 
بر تأمين امنيت اقتصادي و تشويق به سرمايه گذاري، افزود: با متخلفان 
اقتصادي نبايد برخوردهاي قهرآميز كرد بلكه بايد با توجيه و راهنمايي از 
انحراف فعالان اقتصادي جلوگيري كرد و آنان را به سمت تأمين مايحتاج 
كشور سوق داد. وزير اطلاعات دستگيري و زنداني كردن را براي برخورد 
با بدهكاران بانكي و فعالان اقتصادي متخلف اش��تباه دانست و گفت: 
كاهش تسهيلات يكي از روش هاي تأثيرگذار در اينگونه مسائل است. 
وزير اطلاعات با بيان اينكه در شرايط سخت بايد سنگ صبور مردم بود و 
آرامش و بردباري داشت از مسئولان خواست فرصت خدمتگزاري را ارج 

نهند و بدون منت به اين مردم ولايتمدار خدمت كنند. 
 

 پيشنهاد سردار كوثري به دولت 
دولتظرفيتسپاهرا

درخدمتبهمردمبهكاربگيرد
دولت ها و مس�ئولان اجرايي باي�د به بهترين نحو از ظرفيت س�پاه 
در جهت خدمت رسانی به مردم و پيشرفت كش�ور استفاده كنند. 
سردار اسماعيل كوثري، جانشين قرارگاه ثارالله سپاه پاسداران انقلاب اسلامي 
در گفت وگو با مهر، با اشاره به بهره برداری از فاز دوم پالايشگاه ستاره خليج 
فارس و طرح آب رساني غدير به شهرهاي آبادان و خرمشهر، اظهار داشت: 
تشكيل سپاه بر اساس خدمت به مردم، حفظ ارزش ها و دستاوردهاي انقلاب 
اسلامي و ايستادگي در مقابل زورگويان و زياده خواهان انجام شده است. وي 
افزود: طرح هاي اخير كه افتتاح شد، مواردي از صدها و شايد هزاران موردي 
است كه سپاه تا به امروز براي عمران و آباداني و بی نيازی كشور از بيگانگان 
اقدام كرده است و افتتاح آنها ثابت كرد كه سپاه اهل حرف و قول هايي كه عملي 
بودن آنها در هاله اي از ابهام باشد، نيست. جانشين قرارگاه ثارالله، خدمت به 
مردم و صداقت در عمل را يكي از وظايف مهم سپاه عنوان و خاطرنشان كرد: در 
قانون اساسي به دقت مشخص شده كه نيروهاي مسلح خصوصاً سپاه، با مجوز 
فرمانده معظم كل قوا در جهت كمك به دولت ها و خصوصاً دولت جمهوري 
اسلامي ايران مي تواند عمل كند. سپاه هميشه آمادگي خود را براي كمك به 
دولت ها اعلام كرده است اما اين دولت ها و مسئولان اجرايي هستند كه بايد به 
بهترين نحو از ظرفيت سپاه در جهت خدمت رسانی به مردم و پيشرفت كشور 
استفاده كنند. كوثري تأكيد كرد: سپاه هيچ گاه مشكلي در راستاي همكاري 
با دولت ها نداشته و همواره آماده خدمت رسانی است اما اين خواسته بايد از 
طرف مجريان باشد. وي با تأكيد بر اينكه انجام كارهاي بزرگ در توان نيروهاي 
انقلاب است، تصريح كرد: سپاه ظرفيت انجام كارهايي به مراتب بزرگ تر از 
آنچه امروز شاهد آن هستيم را دارد و بارها در دوران دفاع مقدس و سازندگي 
آن را در عمل نشان داده است. جانشين قرارگاه ثارالله سپاه ادامه داد: به عنوان 
مثال سد كرخه بزرگ ترين سد خاورميانه و يازدهمين سد دنيا كه ظرفيت 
ذخيره 7/ 5 ميليارد متر مكعب آب را دارد توسط قرارگاه خاتم الانبيا ساخته 

شد كه در سال هاي اخير بيش از 5/ 4 ميليارد آب پشت آن بوده است. 

آقايمهاجري!شماهم
درامورنظاميدخالتنكنيد!

به نظر مي رسد برخي حاميان دولت روحاني اصرار عجيبي بر تفرقه افكنی 
دارند  براي برهم زدن وحدتي كه هر چند نه چندان عميق ميان افرادي با 
اعتقاد سياسي متفاوت شكل گرفته است. شايد همين جرقه هاي تفاهم 
را براي همين خاموش مي كنند كه از وحدت مي ترس��ند. يادداشت روز 
گذشته مسيح مهاجري، مديرمسئول روزنامه جمهوري اسلامي كه در آن 
نامه سرلشكر قاسم سليماني، فرمانده نيروي قدس سپاه پاسداران انقلاب 
اسلامي را »حواشي غيرلازم« موضع گيری رئيس جمهور در مورد صادرات 
نفت و بستن تنگه هرمز دانس��ته، از همين قسم است كه همين وحدت 
در برابر دشمن خارجي را خدشه دار مي كند.  مسيح مهاجري، از تناسب 
پاس��خ با تهديد مي گويد و موضع گيری رئيس جمهور را كافي مي داند و 
بعد مي نويسد: »حواشي غيرلازم داخلي پاسخ رئيس جمهور روحاني به 
تهديد رئيس جمهور امريكا، از ورود نظاميان به اين ماجرا شروع شد. در 
اين مرحله از رويارويي كه مرحله سياسي است، نيازي به ورود نظاميان 
به اين موضوع نيس��ت. وظيفه آنها اقدامات عملي در مرحله ای است كه 
مناقشات سياسي به نتيجه نرسد و فرماندهي كل قوا براي چنين اقداماتي 

تصميم گيري نمايد. «
او در ادامه تلاش مي كند اين نظر خود را مس��تند به نظر امام مبني بر 
عدم ورود نظاميان به مسائل سياسي بكند كه بي وجهي آن را در ادامه 
بيان خواهيم كرد.  اولاً، تناسب تهديد و پاسخ، درحالی كه بالاترين مقام 
اجرايي ايران موضع گرفته، بی معناست و موضع گيري هاي ديگر براي 
تأييد اين سخن رئيس جمهور از جانب هر كسي غيراز رهبري، چيزي 
فراتر از موضع او نخواهد بود كه بشود ادعا كرد تناسب را به هم زده است 
و البته روشن هم نيست كه ديگر امريكا بايد سطح تهديد خود را به كجا 
برساند كه اينان حس كنند بايد پاسخ را كمي توسعه دهند! ثانياً، مسيح 
مهاجري در مقامي نيس��ت كه بتواند براي فرمان��ده نظامي عالی رتبه 
تعيين تكليف كند. او در مقام يك روزنامه نگار بايد همين قدر بلد مي بود 
كه ديپلماسي جز به پشتوانه قدرت نظامي پيش نخواهد رفت و اگر نبود 
قدرت موشكي و دفاعي ايران، غربي ها سلام ديپلماتيك روحاني و ظريف 
را هم عليك نمي گفتند. اگر قاسم سليماني از اعتبار كم نظير منطقه اي 
و ملي خود براي حمايت از حس��ن روحاني خرج كرد، براي آن بود كه 
واژه هاي حمايت يك نظامي عالی رتبه و پشتيباني نيروهاي مسلحي كه 
در وقت لازم، مسئول اجرايي كردن تهديد مدنظر رئيس شورای عالی 
امنيت ملی هس��تند، ضمانت اجرايي موضع گيری بين المللی رئيس 
جمهور در يك كشور خارجي باشد و س��طح موضع گيری روحاني را از 
يك »حرف« به يك »راهبرد با ضمانت اجرايي« ارتقا مي دهد. تحليل 
اين اتفاق چندان سخت نبود اگر روزنامه جمهوري اسلامي فقط كمي 
بدون عينك سياس��ت زده و جناحي به ماجرا نگاه مي كرد.  ثالثا،ً كلام 
امام خميني )ره( در اينجا مصداقي ندارد و استناد به آن بی وجه است. 
چه آنكه بستن تنگه هرمز اتفاقاً موضوعي نظامي و دفاعي است و سخن 
رئيس جمهور هم در يك چارچوب دفاعي قابل ارزش��گذاري اس��ت. 
بنابراين قاس��م س��ليماني اتفاقاً در موضوع كاري خود نظر داده و وارد 

مباحث ديگر نشده است. 
و اما حرف پاياني را باي��د با دولت زد كه مبادا پالس هايي از س��وي غرب 
رسيده و روحاني را از موضع گيری اش پش��يمان ساخته و حالا حاميان 
رسانه اي دولت دست به كار ش��ده اند كه ماجرا را رفع و رجوع كنند. اين 
نگاه شايد بدبينانه به نظر برسد، اما بهتر است وقتي دولت موضع گيری 
قاطع و مقتدر دارد، دوستان صاحب تريبون و رسانه خود را هم توجيه كند 
كه خلاف آن جوس��ازي نكنند، وگرنه از اين سو هم راه براي تحليل هاي 

بدبينانه باز است. 

ژه
وی

دمحمایتبیبیسیازداعشبیرونزد

 روز جمعه ژاپ��ن هفت نفر از اعضاي فرقه اوم ش��ينريكيو، از 
جمله رئيس اين فرقه را اعدام كرد. در سال 1995 اعضاي اين 
فرقه مبادرت به پخش گاز سارين در متروي توكيو كردند. در 
اين حملات 13 نفر كشته و بيش از 50 نفر مجروح شدند و 
دهها نفر ديگر براي مدتي با عوارض جسمي از اين حملات 
دس��ت به گريبان بودند. بي بي سي فارسي براي انعكاس اين 
خبر تيتر زده كه ژاپن »عاملان« حمله شيميايي به ايستگاه 
مترو را اعدام كرد. مفهوم كلمه عاملان يعني بي بي سي تأييد 
مي كند كه اين افراد عامل حمله به متروي توكيو بوده اند. اين 
در حالي اس��ت كه اين افراد هيچ گاه به جرم مدنظر اعتراف 
نكردند كه البته في الحال موضوع بحث ما نيستند و اين فرقه 
در كش��ورهاي زيادي به عنوان گروهك تروريستي شناخته 
مي شد. اما نكته اينجا در واكنش بي بي سي است وقتي همين 
اعدام تروريست ها يك روز بعد در ايران اتفاق افتاد. روز شنبه 
هشت عضو گروه تروريستي داعش به دليل همكاري در حمله 
عوامل اين گروه به مجلس شوراي اسلامي و حرم امام پس از 
رسيدگي قضايي و اعلام حكم دادگاه، اعدام شدند. بي بي سي 
براي اين واقعه از چه تيتري استفاده مي كند؟ مي نويسد كه 
هشت »متهم« حملات داعش در تهران اعدام شدند. يعني 
بي بي سي وقتي به عمليات تروريستي داعش عليه ملت ايران 

مي رس��د، تأييد نمي كند كه آنها مجرم باشند و صرفاً آنها را 
متهم مي داند! متهم طبيعتاً تا قبل از اعلام حكم متهم است 
و پس از آن عامل واقعه و مجرم است. اما بي بي سي كه عوامل 
داعش را هميش��ه پيكارجويان دولت اس��لامي شام و عراق 
مي ناميد، حتي پس از اعدام هم از تلاش نامحس��وس براي 
تبرئه آنان دست برنمي دارد. اين در حالي است كه حكم اعدام 
عوامل داعش در ايران، فراتر از همه مدارك و اسناد، مستند به 
اعترافات اين عوامل است. يعني حتي وقتي خود اين افراد جرم 
ارتكابي را پذيرفته اند، بي بي سي ترجيح مي دهد آنها را فقط 
»متهم« بداند! جان مردم ايران جان نيست و ترور عليه ملت 
ايران نقض حقوق بشر نيست؟! اين همان بي بي سي است كه 

ادعاي بي طرفي اش گوش عالم را كر كرده است! 
البته رسانه ملكه عصر ديروز در اقدامی غيرحرفه ای و منافقانه 
تيتر خود را تغيير داد و نوشت: » 8 محكوم پرونده حملات داعش 
در تهران اعدام شدند.« تا شايد به زعم خود كمی از بار حمايت 

از داعش را بكاهد. 


اعتمادملي؛ازدرگیريعلني
تاكودتايحزبي

الياس حضرتي، عضو شوراي مركزي حزب اعتماد ملي روز 
جمعه در حاش��يه يك مجلس ختم و در جم��ع خبرنگاران 
خود را به عنوان قائم مقام جديد اعتماد ملي و منتخب اعضاي 
حزب معرفي ك��رد كه البته ب��ا واكنش تن��د برخي اعضاي 
ش��وراي مركزي مواجه ش��د.  قربانعلي قائمي، عضو شوراي 
مركزي ح��زب اعتماد ملي، جلس��ه اخير ش��وراي مركزي 
حزب را فاقد مشروعيت دانس��ته و گفته »نبايد يك عده را 
كه حضورشان در شوراي مركزي به يك بار و دوبار مي رسد 
با خواهش و التماس وارد جلس��ات كرده و ب��راي افراد فعال 
حزب تعيين تكليف صورت گيرد. « رحمت الله بيگدلي، يكي 
ديگر از اعضاي شوراي مركزي هم جلسه شوراي مركزي را 
غيرقانوني و كليه مراتب  آن را خلاف اساسنامه حزب مي داند. 
او حتي جلسه اخير شوراي مركزي را تلاش  براي يك كودتا 
در حزب دانس��ت! الياس حضرتي كه خود يك س��وي اين 
اختلافات است، در گفت وگو با روزنامه اعتماد )روزنامه اي كه 

خود او مديرمسئولش است(، گفته »برخي دوستان ممكن 
است نسبت به تصميم روز گذش��ته اعضاي شوراي مركزي 
ناراضي باشند كه اين موضوع در احزاب امري طبيعي است«. 
اختلافات در حزب اعتماد سه سالي مي شود كه جريان دارد 
و طيفي كوشيد تا رسول منتجب نيا، قائم مقام حزب را كنار 
بگذارد. اصل اختلاف نوع تعامل حزب با شوراي سياستگذاري 
اصلاح طلبان به رياس��ت عارف بود كه منتجب نيا اعتقادي 
به آن نداش��ت. اين اخت��لاف در كنگره سراس��ري حزب به 
درگيري فيزيكي رس��يد! حجت الاس��لام منتجب نيا بعد از 
اين ماجرا استعفا داد اما اس��تعفاي او توسط مهدی كروبي، 
دبيركل پذيرفته نشد و پرونده اين كنگره به كميسيون ماده 
10 احزاب رفت. قرار بود جلسه ش��وراي مركزي در روز 22 
تيرماه برگزار ش��ود، اما در اقدامي ناگهاني با دعوت حضرتي 
از تعدادي اعضاي ش��وراي مركزي، آنها حك��م به بركناري 

منتجب نيا دادند. 

برخوردرئیسبامدیرمتملق
مدير دانشگاه آزاد واحد س��اوه بركنار شد تا روشن شود كه 
عزم فرهاد رهبر، رئيس دانش��گاه آزاد براي برخورد با تملق 
جدي است. ماجرا از اين قرار است كه اخيراً نشست خبري 
رضا حيدري نوري، رئيس دانشگاه آزاد اسلامي واحد ساوه 
در اين دانشگاه برگزار شد كه در اين نشست عكس بزرگي از 
علي اكبر ولايتي و فرهاد رهبر رئيس  دانشگاه آزاد پشت سر 
رئيس واحد ساوه نصب شده بود. اين اقدام با واكنش گسترده 
كاربران ايران��ي در فضاي مجازي مواجه ش��د كه انتقادات 
زيادي را به رئيس واحد ساوه وارد كردند. حالا رضا همدانچي، 
مديركل روابط عمومي دانشگاه آزاد در صفحه شخصي خود 
در توئيتر از بركناري رئيس اين واحد دانشگاه آزاد خبر داده 
و آن طور كه او توئيت كرده، مشخص است كه اين تصميم با 
نشست خبري اخير رئيس واحد دانشگاه ساوه و نصب عكس 
بزرگي از فرهاد رهبر پشت سر رئيس دانشگاه آزاد اين واحد، 
بي ارتباط نبوده است. همدانچي در توئيت خود با اشاره به 
اين موضوع نوشته اس��ت: »فرهاد رهبر تأكيد كرده بود كه 
 با هرگونه تملق و چاپلوسی در دانش��گاه برخورد مي كند.«

كبري آسوپار


